

## EVIDENCE

Ottawa, Tuesday, November 19, 1991

[Text]

The Standing Senate Committee on Foreign Affairs met this day at 4.00 p.m. to consider future business of the committee.

**Mr. Douglas Arnott, Clerk of the Committee:** Honourable senators, we have quorum. My name is Douglas Arnott. I have been assigned as your clerk today.

I have received from Senator Ottenheimer a letter of resignation as chairman of the committee. However, he remains a member of this committee. I am ready to receive, therefore, motions for the election of chairman of the committee. Are there any motions?

**Senator Ottenheimer:** I nominate Senator Stewart as chairman.

**Mr. Arnott:** Thank you. Are there any other nominations? There being no further motions, it is moved by Senator Ottenheimer that the Honourable Senator Stewart be elected chairman of the committee. Is it your pleasure, honourable senators, to adopt the motion?

**Hon. Senators:** Agreed.

**Mr. Arnott:** Carried. I declare the motion carried, and in accordance with Rule 89, the Honourable Senator Stewart is elected chairman of this committee. I invite the honourable senator to take the Chair.

**Senator John B. Stewart** (*Chairman*) in the Chair.

**The Chairman:** Honourable senators, thank you for electing me as your chairman.

I want to say that Mr. Douglas Arnott, who is the clerk of the committee today, is a visitor with us from the Ontario legislature. He is a long-time committee clerk of that legislature. One of our clerks is down at the Ontario legislature, and Mr. Arnott is here.

Honourable senators, let me remind you of the work that the committee did in the last Parliament. We, as you know, studied the Free Trade Agreement with the United States of America while it was still in the proposal state. Then when the bill to give effect within Canada to that agreement had come to the Senate, it was sent by the Senate to this committee, and this committee dealt with the bill at the committee stage. Subsequently, the committee was given an order by the Senate to monitor the implementation of the Free Trade Agreement and to look into trade related matters and other related matters. We prepared a fairly extensive report, and later we prepared an updated version of that report.

Last fall, about a year ago, the committee decided it was desirable that staff be instructed to develop a description and definition of "globalization". We had all been hearing a great deal about globalization and we wanted to know what people were talking about when they talked about globalization. The idea at that time was that the staff would prepare a kind of draft. Members of the committee would look at that draft, perhaps give more instructions to the staff, and eventually there

## TÉMOIGNAGES

Ottawa, le mardi 19 novembre 1991

[Traduction]

Le Comité sénatorial permanent des affaires étrangères se réunit aujourd'hui à 16 heures pour étudier les travaux futurs du Comité.

**M. Douglas Arnott, greffier du Comité:** Honorables sénateurs, il y a quorum. Je m'appelle Douglas Arnott et j'ai été désigné pour être votre greffier aujourd'hui.

J'ai reçu du sénateur Ottenheimer une lettre de démission en tant que président du Comité. Toutefois, il continuera à faire partie du Comité. Je suis donc prêt à recevoir des motions pour l'élection du président du Comité. Y a-t-il des motions?

**Le sénateur Ottenheimer:** Je propose que le sénateur Stewart soit élu président de notre Comité.

**M. Arnott:** Merci. Y a-t-il d'autres nominations? S'il n'y a pas d'autres motions, le sénateur Ottenheimer propose que l'honorable sénateur Stewart soit élu président du Comité. Vous plaît-il, honorables sénateurs, d'adopter la motion?

**Des voix:** D'accord.

**M. Arnott:** Adoptée. Je déclare la motion adoptée et, conformément à l'article 89 du Règlement, l'honorable sénateur Stewart est élu président du Comité. J'invite l'honorable sénateur à occuper le fauteuil.

**Le sénateur John B. Stewart** (*président*) occupe le fauteuil.

**Le président:** Honorables sénateurs, merci de m'avoir élu pour présider le Comité.

Je vous signale que M. Douglas Arnott qui est notre greffier aujourd'hui nous rend visite de l'Assemblée législative de l'Ontario. Il occupe depuis longtemps les fonctions de greffier de comité de cette assemblée législative. Il y a eu un échange entre M. Arnott et l'un de nos greffiers.

Honorables sénateurs, permettez-moi de vous rappeler les travaux réalisés par notre Comité au cours de la dernière législature. Comme vous le savez, nous avons examiné l'Accord de libre-échange avec les États-Unis d'Amérique à l'époque où il ne s'agissait encore que d'un projet. Puis le projet de loi visant à mettre cet accord en vigueur au Canada a été soumis au Sénat, lequel l'a renvoyé à notre Comité, et nous avons donc examiné le projet de loi à l'étape du Comité. Par la suite, le Comité a reçu l'ordre du Sénat de surveiller la mise en oeuvre de l'Accord de libre-échange et d'examiner des questions relatives au commerce et d'autres questions connexes. Nous avons préparé un rapport assez détaillé et, plus tard, nous avons fait une mise à jour de ce rapport.

A l'automne dernier, le Comité a décidé de demander au personnel de recherche de préparer une définition et une explication du terme «mondialisation». Nous en avons tous beaucoup entendu parler et nous voulions savoir ce que signifiait exactement ce terme. A l'époque, nous souhaitions que les attachés de recherche préparent une sorte d'ébauche. Les membres du Comité devaient examiner cette ébauche, donner éventuellement de nouvelles directives au personnel de recher-